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 شرق: روز پنجشنبه در جریــان بازگشــت کاروان ابراهیم رئیسی از نیویورک، اعلام 
شــد که او با خود سه هزار و ۵۰۶ لوح گل نوشــته مربوط به دوران هخامنشیان را 
به ایران آورده اســت. رســانه های دولتــی و هوادار دولت بازگشــت این الواح را 
به عنوان دســتاورد ویژه  دولت رئیســی مطرح کردند و قبل از اعلام رسمی ارسال 
الواح هخامنشــی به ایران چنان از «وعده ســوغاتی غرورآفرین» سخن گفتند که 
گویی ماحصل حضور چند روزه رئیســی در نیویورک بوده اســت. تا جایی که علی 
بهادری جهرمی درباره بازگشت رئیســی از نیویورک که آن را «سفری غرورآفرین» 
نامید، گفت: «رئیس  جمهوری در بازگشــت از ســفر غرورآفرین خــود به آمریکا، 
سوغاتی هایی از جنس فرهنگ، تمدن و تاریخ ایران را به همراه خود خواهند آورد 

که همه از آنها خوشحال خواهیم شد».
محمدمهدی رحیمی، مدیرکل روابط عمومی دفتر ریاســت جمهوری نیز پیش  
از ایــن اعلام کرده بود رئیســی در بدو ورود به تهــران «خبری خوش و غرورانگیز 

برای ایرانیان دارد».
در نهایــت خبــر رســمی دریافت الواح منتشــر شــد و عــزت االله ضرغامی، 
وزیر میــراث فرهنگــی و گردشــگردی، زمان فــرود هواپیمای حامل مســافران 

نیویورک-تهــران، در شــبکه اجتماعی ایکس اعــلام کرد: «در فرودگاه هســتم، 
قرار اســت از آقای  رئیس جمهور و ســه هزارو ۵۰۶ لوح تاریخــی مربوط به دوره 
هخامنشی که در هواپیمای ایشان است، استقبال کنم. پیگیری های مستمر نتیجه 
داد و ســرانجام ۹ صنــدوق، هرکدام به وزن ۷۵ کیلوگرم که شــامل مجموعه ای 

ارزشمند از میراث فرهنگی و تمدنی کشور است، از آمریکا تحویل گرفته شد».
رئیسی هم در فرودگاه در بیان جزئیات بازگرداندن الواح گفت : «بازگشت الواح 
هخامنشی با پیگیری «سفارت ایران در نیویورک» انجام شده!»، او توضیح داد: «با 
پیگیری هــای خوب وزارت میراث فرهنگی و وزارت خارجه، میراث کشــورمان به 
ایران بازگشت. این الواح ۸۴ ســال است که در اختیار مرکز شرق شناسی دانشگاه 
شیکاگو در آمریکاست. دانشمندانی که بر روی این الواح بیش از ۱۰ سال مطالعه 
کردند، ایرانی ها بودند. ســه هزارو ۵۰۰ لوح را با خودمان به کشــور بازگرداندیم و 

بقیه این الواح نیز به زودی بازمی گردد».
همین ســخنان رئیســی به ویژه بخــش کمک «ســفارت ایــران در نیویورک» 
بازتاب گســترده ای در میان کاربران فضای مجازی داشــت و همگی سؤال کردند 
که «ســفارت ایران در آمریکا چه زمانی بازگشــایی شده؟ ســفیر ایران کیست؟ آیا 

نمایندگی ایران در سازمان ملل با سفارت فرق ندارد؟».
به هر حال بازگرداندن الواح هخامنشــی خبر خوشی بود که درباره اش کامل 
توضیح داده نشد؛ زیرا ماجرای این الواح و بازگشت آنها به خانه داستانی طولانی 
دارد و نبایــد فرامــوش کرد کــه محموله  همراه رئیســی پنجمیــن بخش از این 

لوح هاست که به کشور بازمی گردد.
اصل داســتان به کاوش  هــای باستان شناســی ۱۳۱۱ بازمی گــردد؛ حدود ۵۰ 
هزار لوح گل نوشــته ســال ۱۳۱۱ در محل «باروی تخت  جمشــید» کشف شد. در 
کاوش های باستان شناســی آن دوره، تعداد پرشــمار این الــواح، محتوای متنوع، 
منسجم و دســت نخورده بودن آنها در طی دو هزار و ۵۰۰ سال و کشف یکباره این 

مجموعه، آن را بسیار منحصر به فرد کرده است. این مجموعه شامل دو هزار و ۶۷۰ 
قطعه لوح بزرگ به خط میخی و زبان عیلامی و ۸۳۶ قطعه لوح کوچک به خط 
میخی و زبان آرامی است. در نهایت مؤسسه شرق شناسی شیکاگو برای تحقیق و 
بررسی، آنها را به امانت گرفت. البته در همان زمان، قرارداد و موافقت نامه ای نیز 
تدوین شد که در آن آمده بود «ایران لوح هایی گلی را برای خوانش  و رمزگشایی به 
امانت به دانشگاه شیکاگو که مشغول کاوش تخت جمشید (پارسه، پرسپولیس) 
اســت، می سپارد»؛ بنا براین این لوح ها با موافقت دولت وقت ایران در ۵۰ صندوق 
چوبی شــامل حدود دو هزار جعبه  مقوایی و چند پیت نفتی که در تخت جمشید 
به پارافین آب  شــده آغشته شــده بودند، از طریق بوشهر به آمریکا و برای مطالعه 
و بررســی به دانشگاه شیکاگو امانت داده شدند و قرار بود بعد از اتمام  مطالعات 

هم به ایران مسترد شوند.
برای بازگرداندن این الواح از ســال ۱۳۲۷ تا به امروز تلاش شده است؛ اگرچه 
اکنون سه هزارو ۵۰۶ قطعه به خانه بازگشته، اما روند اصلی بازگشت الواح که در 

دوران روحانی آغاز شده بود، با شیوع کرونا متوقف شد.
سال ۱۳۹۸ در جریان سفر حســن روحانی، رئیس جمهوری وقت، هزار و ۷۸۳ 
قطعه از این الواح به کشور بازگشتند. سال ۱۳۹۸، کریستوفر وودز، رئیس مؤسسه 
شرق شناسی دانشگاه شیکاگو، گفته بود «بسته بندی این الواح تاریخی بسیار مهم 
اســت. حدود یک سال بسته بندی هزار و ۷۸۳ قطعه به طول انجامیده است و ما 
بهتریــن الواح باقی مانده را در این تعداد قطعه دســته بندی کردیم و مابقی آن را 

هم در سه مرحله دیگر به ایران باز می گردانیم».
پیش  از  این، ســال ۱۳۸۳ بود که ۳۰۰ قطعه به ایران عودت داده شــد. بخش 
دیگر، سال ۱۳۲۹ بود که ۳۷ هزار قطعه لوح به کشور برگشت. دو سال قبل از آن 

یعنی ۱۳۲۷ نیز ۱۷۹ قطعه بازگشته بود.

آیا اولین بار است که الواح هخامنشی به ایران بازمی گردند؟

حواشی سوغاتی های نیویورک

معصومه معظمی: اگرچه به عملکرد مجلــس یازدهم انتقادهای 
زیادی وارد است و گروهی از کارشناسان بر این باورند که نمایندگان 
به بخــش اعظمی از وعده های انتخاباتی خود عمل نکرده اند، ولی 
بعضا شاهدیم که همین مجلس یازدهم همسو با دولت سیزدهم، 
در برخی تصمیم های اقتصادی مصوبات خوبی داشــته اســت؛ اما 
این قوانین یا از ســوی دولت به درستی اجرا نشده اند، یا در صورتی 
که مصوبه به تأیید شورای نگهبان هم رسیده است از سوی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام یا شورای عالی مجمع تشخیص رد شده اند! 
نمونه این اقدام از سوی دولت درباره واردات خودروهای کارکرده به 
وضوح مشهود است؛ چراکه مجلس با تلاش بسیار و رفت وآمدهای 
چند باره این مصوبه بین شورای نگهبان و مجلس و مجمع بالاخره 
موفق شــد آن را به قانون تبدیل کنــد و امیدواری را تا حدی به بازار 
آشفته خودرو برگرداند؛ اما با وجود تدوین آیین نامه مطلوب واردات، 
بانک مرکزی دراین باره ســنگ اندازی می کند. بانک مرکزی که تأکید 
دارد باید از طریق ثبت ســفارش این خودروها وارد کشور شوند و ارز 
مختص به آن را خودش تأمین کند، حالا مدعی شــده اســت که ارز 
لازم را در اختیار ندارد. درباره لغو مصوبات مجلس از سوی شورای 
عالی مجمع هم می توان به لغو مصوبه شــفافیت قوای سه گانه و 
همچنین ارائه قیر رایگان و تعیین وضعیت نکردن نیروهای شرکتی 
اشــاره کــرد؛ موضوعی که صدای اعتــراض و انتقــاد نمایندگان را 
درآورده اســت؛ چراکه ظاهرا به باور صاحب نظران برخلاف قانون 
اساســی که صرفا وظیفه قانون گذاری را بر عهده مجلس گذاشــته 
است، شــورای عالی مجمع علنا در مواردی دست به قانون گذاری 
و موازی کاری با مجلس زده اســت. مسئله ای که نمایندگان را بر آن 
داشــته که از رئیس و هیئت رئیسه مجلس بخواهند دراین باره ورود 
کــرده و از جایــگاه قانونی مجلس دفاع کنند. البتــه برخی دیگر از 
نمایندگان از جمله محسن زنگنه، بر این عقیده اند که دلیل گیرکردن 
برخی مصوبات مجلس در برخی نهادها از جمله مجمع تشخیص، 
اختلاف دیــدگاه و نوع نگاه متفاوت آنها بــا مجلس جوان انقلابی 
یازدهم است که باید اصلاح شود. مسئله ای که شاید برای اولین بار 
از ســوی مسئولی به آن اشاره شده و بحق نمی توان از آن به سادگی 
عبور کرد. تقابل و تفاوت در نوع نگاه میان نیروهای جوان با برخی از 
نیروهــای قدیمی تر می تواند به عنوان یکی از دلایل تعلل در اجرای 
برخی قوانین مورد ارزیابی قرار بگیرد؛ ازاین رو با برخی نمایندگان در 

این زمینه گفت وگو کردیم.
اختلاف  نگاه  مجلس  جوان  با  مجمع   

محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم توســعه، دلیل عدم همراهی 
دولت یا شــورای عالی مجمع تشخیص با 
برخی مصوبات مجلس را دیدگاه متفاوت و 
اختلاف در نوع نگاه آنها دانست و دراین باره 
به «شرق» گفت: مجلس یازدهم از آنجایی که اولین مجلس بعد از 
گام دوم اســت، به جهت حضور نیروهای جوان و نوع تفکر حاکم بر 
آن، نگاه متفاوتی از مجالس گذشــته و حتی مجمع تشخیص دارد. 
از جمله این تفاوت را می توان در مصوبات این مجلس درباره واردات 
خودروهــای کارکرده یا شــفافیت یا حتی پیگیــری موضوع فضای 

مجازی ملاحظه کرد». او ادامه داد: «نگاهی که در مجمع تشخیص 
یا شــورای عالی مجمع وجود دارد هم همان نگاه و تفکر متفاوت از 
نگاه مجلس جوان یازدهم اســت. ازاین رو نگاه مجمع تشخیص به 
برخــی مصوبات مجلس، متفاوت از نگاه مجلسی هاســت و آنها از 
منظری دیگر به آن موضوع نگاه می کنند. به دلیل همین اختلاف نظر 
و دیدگاه است که برخی مصوبات مجلس از سوی مجمع یا شورای 
عالی نظارت مجمع رد می شــود». نماینده مــردم تربت حیدریه در 
مجلس یازدهم همچنین درباره مصوبه شــفافیت قوا که از ســوی 
شورای نگهبان هم به تأیید رسیده بود اما شورای عالی نظارت مجمع 
تنها به دلیل یک بند، کل آن را رد کرد، توضیح داد: «در عصر ارتباطات 
کــه همه چیز را مردم می دانند، شــفافیت به نفع ماســت و جلوی 
بســیاری از شــایعات و گمانه زنی ها را می گیرد؛ لذا شفافیت بر مدار 
صــلاح پیش می رود. اما نگاهی که دوســتان شــورای عالی نظارت 
مجمع دارند این است که شفافیت می تواند در مواقعی تبعات منفی 
اجتماعی داشــته باشد و با آن مخالفت می کنند». زنگنه در نقد نوع 
نگاه مخالفان واردات خودروهای خارجی در مجمع تشــخیص بیان 
کرد: «بر اساس سند گام دوم رهبری، نیاز داریم مسیر رفته را حتی در 
نوع نگاه بازنگری کنیم؛ چراکه ممکن است نگاه ما مثلا به حمایت از 
تولید درســت نباشد و حتی حاضر شــویم در حمایت از یک شرکت 
خودروساز، توسعه و فعالیت هزاران معدن و کشاورز را متوقف کنیم 
و تجهیزات وارد نکنیم که مبادا تولید فلان شرکت خودروساز داخلی 
آسیب ببیند». این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تأکید کرد: 
«این نگاه مجمع باید تغییر کند. ما در مجلس به این نتیجه رسیدیم 
که نمی شــود همه رشــد و توسعه کشــور را متوقف کنیم تا از فلان 
شرکت خودروساز داخلی حمایت کنیم. اصلا این اقدام خلاف اهداف 
حمایت از تولید است. جلوی ارزش افزوده چندده  میلیارد دلار تولید 
را می گیریــم که مثلا چرخ یــک کارخانه با تولید صــد میلیون دلار 
بچرخد. این کار اشــتباه است». سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه 
هفتم توســعه همچنین بــا تأکید بر اینکه این اختــلاف در نوع نگاه 
مجلس با مجمع باعث شده بســیاری از مصوبات مجلس که وارد 
مجمــع یا دســتگاه های نظارتی می شــود در آنجا گیر کنــد، افزود: 
«معتقدم باید هم مجمع و هم مجلس وقت بگذارند و بر ســر نوع 
نگاه ها در حوزه های فرهنگی، اجتماعی و... صحبت کنند. بنابراین تا 
زمانــی که نتوانیم این نوع نگاه ها را اصلاح کنیم به نتیجه نخواهیم 
رســید. پس ایراداتی که دوســتان درباره مصوبات مجلس می گیرند 
ایرادات منبعث از قانون اساســی یا حتی اســناد بالادستی و ابلاغی 
سیاســت های کلی نیســت، بلکه نگاه تفســیری اســت که آنها به 
سیاســت های کلی ابلاغی دارند و باید این اختلاف دیدگاه و نگاه رفع 

شود».
حاضرم   مناظره   کنم

کاظــم دلخوش، ســخنگوی کمیســیون 
حقوقی و قضائی مجلس یازدهم، با انتقاد 
از عملکــرد دولــت و مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام درباره عــدم همراهی با 
از  ابتــدا  مجلــس،  مصوبــات  برخــی 
هیئت رئیسه مجلس گلایه کرد و به «شــرق» گفت: «به اعتقاد من 

هیئت رئیسه مجلس در قبال نمایندگان و مجلس مسئولیت دارند و 
در مواقعی که شأن مجلس حفظ نمی شود، باید از جایگاه مجلس 
دفــاع کنند». او ادامه داد: «شــاهدیم کــه در مواقعی حتی برخی 
مصوبات مجلس در شــورای نگهبــان تأیید می شــود، اما مجمع 
تشــخیص مصلحت آن مصوبات را رد می کند؛ مثل مصوبات اخیر 
مجلــس درباره شــفافیت، قیر رایگان یا تعییــن وضعیت نیروهای 
شــرکتی؛ لذا این اقدام هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص را قبول 
ندارم». نماینده مردم صومعه سرا در مجلس یازدهم تأکید کرد: «من 
آمادگی دارم درباره این اقدامات شــورای عالی نظارت مجمع با هر 
یک از اعضای مجمع تشخیص که تمایل داشته باشند مناظره کنم». 
سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس در پاسخ به اینکه آیا 
قانون، شــأن قانون گذاری برای مجمع تشــخیص قائل شده که این 
شــورای عالی به موازات مجلــس رویکرد قانون گــذاری را تداعی 
می کند؟ گفت: «چنین چیزی نیست. ما اعتقاد داریم حرمت مجمع 
باید حفظ شــود؛ اما متقابلا حرمت و جایگاه مجلس هم باید حفظ 
شــود. در حالی که در این موارد و مصوبات اخیر مجلس، متأسفانه 
احســاس می کنیم از طرف شــورای عالی نظــارت مجمع حرمت 
مجلس حفظ نشده است و هیئت رئیسه مجلس باید دراین باره پیگیر 

و پاسخ گو باشد».
اجازه  ندهیم  اعتماد  مردم  خدشه دار  شود

در ادامــه لطف االله ســیاهکلی، نماینده 
قزوین و عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس هم در گفت وگو با «شــرق» در 
پاســخ بــه اینکــه گاهــی تصمیم های 
اقتصادی خوبی در مجلس گرفته شــده 
که می توانست تا حدی مشکلات جامعه را کاهش دهد، اما این 
قوانین یا از سوی دولت درست نشده، یا مصوبات با وجود تأیید 

شــورای نگهبان از سوی شورای عالی مجمع تشخیص رد شده 
است، گفت: «برابر قانون اساسی، تنها مرجع قانون گذار مجلس 
اســت و هیچ نهاد دیگری حق قانون گذاری نــدارد. اما درباره 
شوراهای عالی، آنها می توانند سیاست های کلانی تصویب کنند 
کــه در عداد با قانون اســت و بعــد از مدتی تبدیــل به قانون 
می شــوند. مثــل اصل ۴۴ قانون اساســی که به قانــون تبدیل 
می شــود. مصوبات مجلس هــم اگر به تأیید شــورای نگهبان 
برســد قانون می شــوند». او ادامه داد: «شــورای نگهبان هم 
وظیفه تطبیق مصوبات مجلس با شــرع و قانون اساســی را بر 
عهده دارد. اما نقصی که پیدا شد این است که کدام نهاد وجود 
دارد که بررســی کند مصوبات با  سیاست های کلان در تعارض 
نباشــد؟ این نهاد وجود نداشــت؛ بنابراین شورای عالی مجمع 
تشــخیص به وجود آمد. اما ایراد اینجاســت کــه رابطه آنها با 
مجلس تعریف نشــده و نمی دانیم که آیــا مجلس باید از نظر 
شــورای عالی تبعیت کند یا آنها باید نظرشــان را به شــورای 
نگهبان ابلاغ کنند تا بــه مجلس بگوید؟ این موضوع در قانون 
مشخص نشده اســت؛ ازاین رو ایراد ایجادشــده از اینجا شروع 
می شــود. ما در خــلأ قانونی وجود داریم و ردشــدن مصوبات 
مجلس از سوی شورای عالی مشکلاتی برای کشور ایجاد کرده 
اســت». عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به 
یکی از مصوبات اخیر مجلس که از سوی شورای عالی مجمع 
تشخیص رد و مغایر با سیاســت های کلی نظام تشخیص داده 
شــد، در ادامه گلایه خود اظهار کرد: «درخصوص موضوع قیر، 
مجلس ۲۵ هزار میلیارد تومان تعیین کرده بود که مجمع پنج  

هزار میلیارد آن را رد کرده است،
 در حالی که یا کل مصوبه خلاف اســت یا نیست. نمی شود که 
پنج   هزارتای آن خلاف سیاســت های کلی باشــد و ۲۰ هزارتای 

دیگــر موافق! بنابرایــن این شــورا از نظر تعــداد و کیفیت کار 
نقص هایــی دارد که برای رفع این نقــص نمی دانیم دادمان را 

به کجا ببریم».
او بیان کرد: «اگر مجلس نظر شــورای نگهبان را در موردی 
قبول نکرد و اصرار داشــت، مصوبه به مجمع تشخیص ارجاع 
داده می شــود؛ اما این خلأ در قانون وجود دارد که اگر مجلس 
نظر شــورای عالی مجمع را نپذیرفت، این اختلاف قرار است در 
کجا بررســی شــود؟ لذا باید این خلأ قانونی رفع شود تا تکلیف 

مجلس با قانون گذاری و مردم روشن شود».
ســیاهکلی همچنین درخصوص پافشــاری دولت برای عدم 
اجرای برخی قوانین مثل واردات خودروهای کارکرده اظهار کرد: 
«یکی از جاهایی که نســبت به آن سؤال داریم و از ابتدای دوره 
تا امروز اولین کســی بودم که بر تحقیــق  و تفحص از آن اصرار 
داشتم، بانک مرکزی است. یعنی از همان ابتدا تحقیق و تفحص 
از بانک مرکزی را روی میز مجلس قرار دادم؛ اما تاکنون اقدامی 
در این باره صورت نگرفته اســت. بــه اعتقاد من باید یک بار برای 
همیشــه از بانک مرکزی تحقیق و تفحص کنیم تا مشخص شود 

در آنجا چه می گذرد؟».
ایــن عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلــس ادامه داد: 
«مــا همــواره در سیاســت های پولــی و ارزی مشــکل داریم. 
بســیاری از سیاســت های بانک مرکزی در فهم مسئله اشکال 
دارد. مــا همچنان درباب خودروهای وارداتی نگران هســتیم؛ 
چراکه بانک مرکزی می گوید باید ثبت ســفارش شوند و در این 
صورت هم می گوییم ارز بده کــه می گوید ارز نداریم. از طرفی 
پیشــنهادات ما را هم قبــول نمی کند». ســیاهکلی تأکید کرد: 
«البته امیدواریم در جلســه هفته آینــده بین رئیس مجلس با 
رئیس بانک مرکزی و معاون اول رئیس جمهور بتوانیم مشکل 
را حل کنیم تا واردات خودروهای کارکرده کلید بخورد و نظمی 
که در بازار خودرو ایجاد شــده و برخی قیمت ها شکسته است 
ادامه داشته باشد تا اطمینان و اعتمادی که مردم دراین باره به 
مسئولان پیدا کرده اند خدشه دار نشود». نماینده مردم قزوین در 
پاســخ به اینکه ممکن اســت مافیای خودرو تلاش کند مانع از 
واردات خودروهای خارجی شــود و زحمات مجلس دراین باره 
نادیده گرفته شــود، بیان کرد: «البته سنگ اندازی بانک مرکزی 
می تواند دراین باره مشکل ســاز شــود. هرچند معتقدم مافیا به 
طور مستقیم دراین باره نقشــی نمی تواند داشته باشد، اما فکر 
غلط در ذهن مسئولان می تواند به همان مافیای خودرو تشبیه 
شــود که دراین باره بی تأثیر نیست». او ادامه داد: «باور غلط این 
اســت که برخی می گویند اگر اجازه دهیم خودروی وارداتی با 
ارز منشأ خارجی بیاید، بازار ارز به هم می ریزد و بانک مرکزی را 
می ترسانند که نمی توانید بازار را تنظیم کنید. بنابراین فکر غلط 
را باید اصلاح کنیم، نمی توانیم با این نمی توانید سلبی برخورد 
کنیــم. بانک مرکزی بایــد توانش را بالا ببرد. بــرای این امر به 
قانون ســلبی نیاز نداریم، بلکه نیازمند عقل و درایت و استفاده 
از تجربه هستیم». سیاهکلی با بیان اینکه «این همه متخصص 
در کشــور داریم و اگر بانک مرکزی توان کنترل و تنظیم بازار ارز 
را ندارد، می تواند از این همه متخصص و کارشــناس اســتفاده 
کند»، افزود: «مجلس برای همه ایــن موارد طرح و ایده دارد؛ 
ازاین رو بانک مرکــزی باید از قانون مجلس بــرای تنظیم بازار 
ارز تمکیــن کند. اجازه نمی دهیم کســی مانع اجرای مصوبات 
و قوانین خوب در زمینه هــای اقتصادی ازجمله قانون واردات 

خودرو شود؛ چراکه رضایتمندی جامعه اهمیت دارد».

«شرق» دلیل اجرانشدن برخی قوانین و مصوبات مهم مجلس از سوی دولت و مجمع تشخیص را در گفت وگو با نمایندگان بررسی کرد
راه  جدای دولت و  مجمع  از  بهارستان

مراسم رژه نیروهای مســلح هم زمان با ۳۱ شهریور، آغاز هفته 
دفاع مقدس، در جوار مرقد بنیان گذار انقلاب اســلامی در تهران و 
هم زمان در سراســر کشور برگزار شد. این مراسم با حضور ابراهیم 
رئیســی، رئیس  دولت  ســیزدهم، سرلشکر پاســدار محمد باقری، 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، امیر سرلشکر سید رحیم موسوی، 
فرمانده کل ارتش، سرلشــکر پاسدار حسین ســلامی، فرمانده کل 
ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی و جمعی از فرماندهان ارشــد 
نیروهای مســلح در جوار حرم مطهر امام خمینی (ره) برگزار شد. 

در ابتدای این مراسم سیدابراهیم رئیسی به سخنرانی پرداخت.
رئیس جمهــوری در این مراســم گفت: نیروهای مســلح ما از 
هرگونه تغییر ژئوپلیتیک و تغییــر مرزها جلوگیری کردند و در این 
کار موفق بودند. امروز هــم حفظ حقوق ارامنه و وضعیت مرزها 
کاملا مورد تأکید ماست و هم در عراق خلع سلاح گروه های مسلح 

را حرکــت مثبتی می دانیم و تأکید داریم هیچ گروه و افراد مســلح 
غیرقانونی در اطراف مرز ایران و در اقلیم کردســتان وجود نداشته 
باشــند. ســیدابراهیم رئیســی با بیان اینکه همواره مردم در کنار 
نیروهای مســلح و نیروهای مسلح در کنار مردم بودند، اظهار کرد: 
امروز در جمهوری اســلامی همچنان که از موشــک فتاح و پهپاد 
مهاجر رونمایی می شود، جمهوری اسلامی به عضویت پیمان های 
جهانی درمی آید و برای رشد اقتصادی و تجاری تلاش می کند و در 

علم و فناوری در جهان حرف برای گفتن دارد.
رئیس دولت سیزدهم تأکید کرد: امروز کشور ما به عرصه هایی 
که دیگران تصور نمی کردند، دســت پیدا کرده اند. امروز این میزان 
از دســتیابی به دانش نو برای ســایر کشــورها در دیدارهایی که با 
آنان داریم، شگفتی آور است. او گفت: امروز جمهوری اسلامی یک 
مدل حکمرانی از تلفیق معنویت و مردم ســالاری اســت. می توان 

به مردم منطقه آموخت که امروز راه، مقاومت و ایســتادگی است. 
آنچــه دشــمن را وادار به عقب نشــینی می کند، تســلیم، تزلزل و 

کوتاه  آمدن نیست، بلکه مقاومت و ایستادگی است.
رئیس جمهــوری با بیــان اینکه حضور نیروهــای ما در منطقه 
و خلیج فارس امنیت ســاز اســت، تصریح کرد: برخلاف نیروهای 
مسلح بیگانه که حضورشــان مشکل ساز و بحران ساز است، امروز 

کشور ما تحریم ها را به فرصتی برای رشد بدل کرده است.
رژه ستون خودرویی نیروهای مسلح

در ادامــه، یگان های پیــاده برگزیده نیروهای مســلح از مقابل 
رئیس جمهــوری رژه رفتنــد. مرحلــه دوم این رژه به رژه ســتون 
خودرویی نیروهای مسلح تعلق داشت؛ در این مرحله خودروهای 
محمول نیروهای مســلح، بخش هایی از تجهیــزات و امکانات در 

اختیار نیروهای مسلح را حمل کردند.

سامانه مجید، سامانه ارتباطی، سامانه جهت یاب، سامانه جمر 
V/UHF، ســامانه الینت، کیان ۸۰۰ پلاس، کیــان ۷۰۰، کیان ۶۰۰، 
خودروی شناســایی رزمی صیاد حامل موشــک تاو، کیان توپکش 
حامل تــوپ ۱۵۵ م م، تانک ذوالفقار نســل ۳، تانک تیام، ســلاح 
تک تیرانداز ۵/۱۴ م م شاهر، سلاح اخگر، توپ ۵۷ م م دولول بهمن، 
خودروی ضد گلوله رویین تن، ایســوزو GSM، هارد تاپ GIS، ارس 
محمول شــیلتر مخابراتی، آمبولانس زرهی، ســامانه ســیار اتاق 
عمل، ســامانه سیار آزمایشگاه، سامانه سیار دندان پزشکی، هارتاپ 
سیستم های پزشــکی، پهپاد مهاجر ۶، پهپاد مهاجر ۴، پهپاد ابابیل  
۴، پهپاد آرش، خودروی ایســتگاه کنترل زمینی، موشــک فتح ۳۶۰ 
و موشــک فجر ۵ تجهیزاتی بودند که نیروی زمینی در مراسم روز 

گذشته به نمایش گذاشت.
نیروی پدافند هوایی نیز در این رژه رادار سامانه موشکی تلاش، 
ســکوی پرتاپ ســامانه موشــکی تلاش، رادار ســامانه ۱۵خرداد 
(جوشــن)، سکوی پرتاب ســامانه ۱۵ خرداد، صیاد تک خودرویی، 
موشــک صیــاد ۳ و ۴، خــودروی TM ســامانه دماوند، موشــک 
اس ۲۰۰ منصوب بر روی ســکو، رادار هادی سامانه مرصاد، رادار 
کاوش ســامانه مرصاد، سکوی پرتاب فایر از کن مرصاد ۱۶، سامانه 
موشکی دزفول، سامانه موشکی نواب، سامانه مجید، رادار کاشف، 
رادار جلیلوند، سامانه راداری کاوش، سامانه MSSR، سامانه تروپو 
ارتباطی، ســامانه ارتباطی مفتاح، پهپاد کرار و پهپاد انتحاری را از 

مقابل جایگاه مقامات و فرماندهان نیروهای مســلح عبور داد. در 
ادامه، شاهد رژه پهپادهای مختلف نیز بودیم.

نمایش چند سامانه موشکی برای نخستین بار
در ادامه مراســم رژه نیروهای مســلح به مناسبت هفته دفاع 
مقــدس، یگان های نمونه محمول ســپاه از مقابل جایگاه مقامات 
این مراســم عبور کردند؛ پهپادهای معــراج ۵۳۲، معراج ۳۱۳ و 
معراج ۵۲۲، تانک رخش، تانک ذوالفقار، تانک مهندســی شبدیز، 
نفربر BMP، نفربر رزمی ذوالجناح، نفربر ارتقا یافته تیکران، سامانه 
موشک انداز ۳۶۰، راکت انداز فجر ۵، راکت انداز فجر ۳، راکت انداز 
۴۰ لول حدید، توپ ۱۵۵ میلی متری کششــی، توپ ۱۳۰ میلی متری 
کششــی، خودروی تاکتیکی توفان، توپ ۱۰۵ میلی متری کششی و 
راکت انداز فلق از جمله این تجهیزات بودند. سامانه پدافند هوایی 
۹ دی، ســکوی پرتاب شــش  فروندی ســامانه پدافند هوایی سوم 
خرداد، سامانه پرتابگر خشــابی پهپاد، موشک هایپرسونیک فتاح، 
موشــک کروز برد بلند پاوه، سامانه موشکی شهید قاسم سلیمانی 
و سامانه موشکی جدیدترین تجهیزاتی بودند که در رژه روز گذشته 
برای نخستین بار به نمایش درآمدند. نمایش سامانه پدافند هوایی 
طبس، ســامانه پدافند هوایی ضد کروز دزفول، ســامانه موشکی 
خیبرشــکن، سامانه موشــکی دزفول، سامانه موشــکی ذوالفقار، 
خرمشهر، سامانه موشکی عماد، سامانه موشکی قدر اچ و سامانه 
موشکی سجیل از دیگر برنامه های مراسم رژه نیروهای مسلح بود.

رئیسی در مراسم رژه نیروهای مسلح:
حفظ حقوق ارامنه و وضعیت مرزها کاملا مورد تأکید ماست

رونمایی از چند سامانه موشکی برای اولین بار

ملت
خانه 

س: 
  عک


